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Končno imenovali 
zadnje štiri člane 
paritetnega odbora

V petek 3. maja je Mini
strski svet italijanske vlade 
končno le imenoval zadnje 
Jtiri č lan e  p a r ite tn e g a  
odbora za izvajanje zašči
tnega zakona, za kar je bilo 
Potrebnih preko osemnajst 
tnesecev oz. šest mesecev 
voč od zakonsko določene
ga termina. Podobna zamu
da je  sprem ljala tudi im e
novanje članov s strani De
želnega o dbora  F -JK , ki 
obenem ni upošteval v ce
loti predloga krovnih orga
nizacij SKGZ-SSO. To je  
sprožilo postopek za priziv 
na Deželno upravno sodi
šče (TAR), s katerim bosta 
krovni organizacij zahteva
li spoštovanje zakonskega 
določila, ki v tem primeru 
govori o štirih predstavni
kih najbolj reprezentativnih 
o rg a n iz a c ij s lo v e n sk e  
manjšine.

Kot smo Ze pisali, je  tu 
lzpadalo ime deželne tajni
co SKGZ Jole Namor v ko- 
r*st gospoda Alexa P in ta
ma, ki ga je kandidirala de
jansko popolnoma nerepre- 
zen ta tiv n a  o rg a n iz a c ija  
SCj PS. S ledn ji lahko  n a 
mreč kvečjem u prip išeno 
status društva, nikakor pa 
ne statusa krovne organiza
cije.

To sta v zamejstvu edi
no SKGZ in SSO, ki sku- 
Paj Združujeta približno tri- 
sto o rg an izac ij, u stanov , 
društev in klubov sloven- 
ske narodne skup n o sti v 
daliji od Tržaške do Kanal
ske doline.

Ministrski svet je  torej v 
petek na predlog m inistra 
za deželna vprašanja Enri
ca La Logge im enoval v 
p a rite tn i odbor S lovenca 
odv. Rada Raceta ter itali
janske Člane Mario Cristino 
Pedicchio, M arcella Perno 
in M aurizia Lenarduzzija. 
Po leg  n jih  bodo d v a jse t
članski paritetni odbor se
stavljali še Andrej Berdon, 
Mario Lavrenčič in Davide 
Clodig (imenovani s strani 
zbora slovenskih izvoljenih 
sv e to v a lc e v ) , F e rru c c io  
C la v o ra , M ilan  K o g lo t, 
Renzo de Vidovich, Adria
no Ritossa, Stojan SpetiC, 
S te fa n o  P iz z in  in L iv io  
Furlan (imenovani s strani 
Deželnega sveta F-JK) ter 
Ivo Jevnikar, Danilo S lo
kar, Rudi Pavšič, Alex Pin
tar, Enrico Basile in Dami
jan Paulin, ki jih je  imeno
val Deželni odbor F-JK.

P arite tn i odbor im a Ze 
svoj pravilnik o delovanju, 
ki ga je  z odlokom 27. fe
b ru a rja  2002 na p red log  
vlade potrdil predsednik re
publike Ciampi. Slednji bo 
prav tako z odlokom  for
m alno ustanovil O dbor v 
zgoraj navedeni sestavi in 
pričakovati je, da bo mini
s te r  La L o g g ia  c im p re j 
sklical umestitveno sejo, na 
kateri bosta izvoljena pred
sednik in podpredsednik . 
Med prvimi halogami pari
tetnega odbora je  določitev 
ozemlja, kjer bo veljal za
ščitni zakon, (igb)

beri na strani 4

Entro la settimana dovrebbe essere sbloccato il finanziamento

Scuola bilìngue, si risolve 
a Roma il caso-stipendi

Predsednik republike v Vidmu in v Trstu

Ciampi v naši deželi, 
obisk m polemike

Minuli vikend se je predsednik 
republike Carlo Azeglio Ciampi 
mudil na dvodnevnem obisku v 
naši deželi. V petek je bil predse
dnik Ciampi v Vidmu, v soboto 
pa je  prisostvoval praznovanjem 
141. obletnice italijanske vojske v 
Trstu. V vseh svojih nagovorih je 
državni poglavar izpostavil po
men dialoga za 
reševanje  šte 
v iln ih  odprtih  
vprašanj na no
tranje politični 
in mednarodni 
sceni. “V vseh 
družbah obsta
ja jo  nasprotja  
in k o n flik ti: 
um etnost d e 
mokracije pa je 
v tem , da jih  
usmeri v insti
tucije, ki mora
jo  biti kraj sre
čanja in dialoga”, je poudaril Ci
ampi. V Vidmu sta ga Zupan Ser
gio Cecotti in predsednik pokraji
ne Marzio Strassoldo izrecno opo
zorila tudi na vprašanje decentra
lizacije države ter izpostavila ve
čjezično podobo Furlanije-Julij- 
ske krajine, kjer je  npr. Udine tudi 
Udin in Videm. Sam predsednik 
deželnega odbora Renzo Tondo 
pa je ob podCrtanju pomena me

dnarodnega in Čezmejnega sode
lovanja omenil tudi problem ure
sničevanja zakona za zaščito slo
venske manjšine.

Politično in medijsko je  še kar 
odmeval Ciampijev obisk v Trstu, 
kjef je predsednik republike Zupa
nu Dipiazzi jasno poudaril, da je 
25. april praznik osvoboditve,

medtem ko je za spomin na druge 
dogodke (kot so fojbe) na razpola
go kar nekaj drugih dni v letu. S 
tem je Ciampi jasno kritiziral po
tezo tržaške desnice, ki je skušala 
praznik osvoboditve spremeniti v 
dan nekega splošnega spomina na 
vse Žrtve, kar bi dejansko izničilo 
protifašistični naboj osrednjega 
državnega praznika, (igb) 

beri na strani 4

Il caso è risolto. Lo fa sapere la diret
trice della scuola bilingue di S. Pietro al 
N atisone, Ž iva G ruden, lo conferm a da 
Rom a il senatore M iloš Budin. Ci sono 
ancora alcuni aspetti tecnici da superare, 
ma “nel corso della settimana si dovrebbe 
r iso lv e re  tu t to ” , a ffe rm a  la d ire ttr ic e  
dell’istituto.

Qualcosa si è m osso, insom m a, dopo 
l ’allarme lanciato dalla Cgil scuola sulla 
mancata corresponsione dei finanziam en
ti alla scuola bilingue previsti dalla legge 
di tutela della minoranza slovena. Un in
g h ip p o  b u ro c ra tic o  ha fa tto  sì che da 
quattro mesi il personale dell’istituto non 
riceva gli stipendi, con il pericolo che il 
periodo si allunghi fino a dopo l’estate.

Venerdì 3 maggio, mentre il presidente 
della repubblica Carlo Azeglio Ciampi i- 
n iziava la sua v isita  in regione (a lui è 
stata consegnata una lettera del personale 
della  scuola nella quale si so tto linea la . 
preoccupazione per il mancato arrivo dei 
finanziam enti), la direttrice Gruden si è 
recata a Roma accom pagnata dal p resi
dente del consiglio d ’istituto Bruno Chiu
d i  e dal segretario  regionale della  Cgil 
scuola Antonio Luongo.

Assieme al senatore Budin, si sono re
c a ti da  un fu n z io n a r io  del m in is te ro  
d e ll’Istruzione consegnando una docu
m entazione sulla situazione in cui versa 
la scuola.

E ’ stata contattata anche la sottosegre
tario V alentina Aprea, e proprio da que
sta, martedì 7, il senatore Budin ha avuto 
la comunicazione che la questione è stata 
risolta.

Ora sono in preparazione i contratti per 
la corresponsione delle som m e dovute, 
che dovranno essere firmati dal direttore 
scolastico regionale Bruno Forte.

Dovrebbe dunque tornare presto il se
reno su un ’istituzione che raccoglie una 
buona fetta della popolazione scolastica 
delle Valli del Natisone.

Comunità, riordino che non piace
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Un no deciso , da parte 
<Jei sindaci delle Valli del 
N atisone, alla  p ossib ilità  
che si giunga alla creazione 
d> un comprensorio monta- 
n°  comprendente le attuali 
C om unità m ontane  d e lla  
^al Canale, della Val Torre 
e delle Valli del Natisone. 

Questa proposta non sta 
bene a nessundT se non al 
sindaco di Nimis Picogna, 
ehe è co m m issa rio  d e lla  
Comunità del T orre” con- 
erma Giuseppe Sibau, sin

daco di S. Leonardo e a sua 
v°ha commissario della Co
munità montana delle Valli 

e* Natisone. Questo dopo

l’incontro tra amministrato
ri avvenuto la scorsa setti
mana a Cividale, durante il 
quale l’assessore regionale

La se d e  
della Comunità 
montana delle 
Valli del 
Natisone

Luca Ciriani ha illustrato i 
contenuti di una proposta di 
legge di riordino degli enti 
m ontani. Facile  cap ire  la

posizione di Picogna: una 
Val Torre in posizione cen
trale significherebbe la qua
si certezza di avere la sede 
del nuovo ente. Dalle valli 
del Natisone invece si pre
m e per un co m p ren so rio  
che comprenda, oltre a que
sta zona, la Val Torre e la 
parte collinare del Collio. 
“Ciriani ha detto che non è 
impossibile” afferma Sibau.

La proposta di legge par
la anche di riordino dei pic
coli Comuni, e quindi torna
no in ballo le unioni tra le 
nostre amministrazioni co
munali. (m.o.)

segue a pagina 2
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Una proposta che non accontenta i sindaci

Nella legge la Resone 
prevede già le fusioni

Aktualno

dalla prima pagina
Il s in d aco  di P u lfe ro , 

Piergiorgio Domeniš, è sta
to l ’unico della nostra zona 
a p a r te c ip a re , m arted ì 7 
maggio, ad un incontro te
nutosi a Trieste tra gli am
ministratori delle 14 unioni 
dei Comuni in regione e la 
quinta commissione regio
nale che si occupa di auto
nomie locali.

Si è parla to  proprio  di 
quanto il disegno di legge 
di istituzione dei compren
sori prevede per le unioni. 
“Sei mesi dopo l’entrata in 
vigore della legge - spiega 
Domeniš - i piccoli Comu
ni si dovrebbero associare 
autom aticam ente, pena la 
decurtazione dei contributi 
regionali. Si tratterebbe in 
sostanza di una fusione sul
la quale ho espresso, e non 
da solo, la m ia contrarietà

al presidente della commis
sione Zoppolato e agli altri 
m em bri” . Dom eniš ha an
che spiegato che le unioni

funzionano e che, da statu
to, p revedono una durata 
m inim a di nove anni, così 
come era richiesto proprio

da una legge regionale. “Le 
nuove norme - ha aggiunto 
- devono rispettare gli sta
tuti dell’unione”.

P e rp le s s ità  an ch e  su i 
tem pi: pare che la nuova 
legge non verrà approvata 
entro quest’anno (si atten
deranno le elezioni reg io
n a li? ) , co sa  ch e , o ltre  a 
prolungare i com m issaria
menti, rischierebbe di pre
giudicare i finanziamenti ai 
Comuni per le unioni, che 
fino ad ora si sono rivelati 
un toccasana, (m.o.)

Anche le scuole presenti alla cerimonia nella chiesetta di S. Quirino

Il 25 aprile celebrato a S. Pietro
Anche
alcune classi 
delle scuole 
m edie e  superiori 
di S. Pietro 
al Natisone hanno 
preso parte alla 
cerimonia 
in ricordo della 
Liberazione, 
che si è  tenuta 
venerdì 26  
nella chiesetta  
di San Quirino

PisncLO
i z  K i m a

S tojan  SpetiC
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No, pa ga imamo, paritetni odbor 
za slovensko m anjšino. Z enoletno 
zamudo, da bo delal Čimmanj, pa Se 
smetišču je podoben.

Naj mi nihCe ne zam eri, saj sem 
tudi sam njegov Clan. Toda nikakor 
se ne morem sprijazniti, da je desnici 
uspel veliki met: sprevreči paritetni 
o d b o r v p ravo  bu rko , v o rgan , ki 
sploh ni to, kar zakon predvideva.

Ko smo zakon snovali, je  bilo o 
p arite tn em  odboru  veliko  govora. 
Navsezadnje ga imajo tudi Francozi v 
Dolini Aoste in Nemci v Bocnu. Le s 
to razliko, da deželni vladi za Dolino 
Aosto in Južno Tirolsko vodita manj
šini sami, ki sta paC tam večina, pri 
nas pa...

Iskali smo najrazličnejše m ehani
zme, deželna vlada z Antonionejem 
pa je  moCno pritiskala, da bi imela v 
njem  cim veCjo besedo: “Saj bom o 
zakon izvajali mi, ki poznamo stvari 
na terenu.

Pa tudi Slovenci imajo na deželo

večji vpliv... 
razlagali in p re
pričali zmernejše 
sile pod Oljko, da 
so jim  šle na ro
ko. V zameno pa 
so zahtevale jam 
s tv o , da bodo  
p r e d s t a v n i k i  

manjšine zares Slovenci z veliko za
četnico. Tako je bilo reCeno: tri izvo
lijo občinski svetovalci slovenske na
rodnosti, štiri imenujeta krovni orga
nizaciji...

Kdo si je  p re d s ta v lja l, da 
“Častna beseda” predsednika deželne 
vlade velja manj kot obljuba cigana, 
da ne bo kradel? Jaz mu že nisem ve
rjel, Čeprav sva z Antonionejevo ženo 
celo v sorodstvu. Tako je nastal so
glasno sprejet predlog, naj bi 3. Členu 
zakona dodali še priporočilo, ki naj 
pojasni, da sta najbolj reprezentativni 
organizaciji manjšine SKGZ in SSO, 
kar sicer živkajo tudi vrabci na veji. 
Zal je  podtajnik med burno razpravo 
v zbornici na to pozabil in bo moralo 
sedaj to preprosto resnico potrditi de
želno upravno sodišCe.

V “ s lo v e n s k i” del p a r ite tn e g a  
odbora smo dobili tudi par “kukavi- 
šjih jajc”, a se bomo z njimi nekako 
znašli, saj vedo, da si ne morejo pri
voščiti izdajstva interesov naše manj

šine, sicer se bodo morali skriti za de
veto goro.

Problem  je  predvsem  v ita lijan 
skem delu odbora. V izvirni zamisli 
bi to moral biti organ, v katerem se 
predstavniki manjšine dogovarjajo s 
predstavniki javnih oblasti, ki bodo 
poklicane, da izvajajo na terenu za
ščitne norme.

Oblast, ki jo  vodi nam neprijazna 
desnica, se je  soočenju kratkom alo 
izm aknila, saj v odboru ni niti ene 
osebe, za katero bi lahko rekli, da se 
lahko obvezujoče in odgovorno do
govarja  s S lovenci. R im sko vlado 
predstavljajo bivši sodni funkcionar, 
ki je  za ustrahovanje Slovencev, ki 
terjajo svoje pravice, predlagal zapor
no kazen, nato bivša upraviteljica štu
dentske podporne organizacije, sicer 
bodoCa ravnateljica tržaškega raz i
skovalnega področja, pa še turistični 
operater iz devinsko-nabrežinske ob
čine... Deželno vlado pa upokojen ge
neral in bivši svetovalec opozicije v 
Dolini. Bog pomagaj!

K sreCi, da paritetni odbor ne odlo
ča sam ovoljno ali z večino, paC pa 
mora obvezno upoštevati mehanizme 
zaščitnega zakona, ki predvideva tudi 
sistem vključevanja z baze, kot izjava 
tre tjin e  ob č in sk ih  sv e to v a lcev  ali 
15% volilcev. Preko tega ne morejo 
niti generali, niti kukavice.

Srkb za manjšino 
, e ena od prioritet 
Republike Slovenije
Skrb za slovenske manj

šine je  ena od prioritet Re
publike Slovenije. Tako je 
na poslansko vprašanje Bo
g d an a  B aroviC a (S N S ) 
odgovoril minister za zuna
nje zadeve Dimitrij Rupel. 
Ministrstvo za zunanje za
deve, še posebej Urad za 
Slovence v zamejstvu in po 
svetu skrbno sprem lja po
ložaj, tako preko svojih di
p lo m a tsk o  k o n z u la rn ih  
predstavništev , kot tudi z 
rednimi stiki s predstavniki 
manjšine.

Pristojni organi Republi
ke Slovenije ob vseh stikih 
s predstavniki Italijanske 
republike opozarjajo na po
ložaj slovenske m anjšine 
ter na neizpolnjene obve
znosti do njenih pripadni
kov. M in istrstvo  je  v re 
dnih stikih s predstavniki 
manjšine ter podpira njena 
prizadevanja za reševanje 
nastalih težav in nasploh za 
ustrezno raven zaščite. Re
p u b lik a  S lo v e n ija , m eni 
Rupel, nekaterih zadev ne 
more urediti namesto manj
šine, nudi pa ji podporo na 
različne načine.

Republika S lovenija je 
na neizpoln jevanje  obve
znosti Italije do slovenske 
m anjšine (tako glede neu- 
resniCevanja zaščitnega za
kona, kot tudi problematike 
osebnih izkaznic, Jeremiti- 
šCa ter finančne podpore) 
opozorila  v okviru  Sveta 
E vrope pri obravnavanju  
u re sn ič e v a n ja  O k v irn e  
konvencije Sveta Evrope o 
varstvu narodnih manjšin s 
strani Ita lije  ter bo na to 
opozarjala tudi v prihodnje.

M inistrstvo zelo skrbno 
spremlja dogajanje v zvezi 
z osebnim i izkaznicam i v 
štirih občinah na Tržaškem 
in je  med drugim  dvakrat 
povabilo na pogovor vele
poslanika Italijanske repu
blike ter mu je  izročilo ver
balno noto.

R epublika S lovenija še 
vedno p ričakuje  odgovor 
italijanske strani na to noto.

Glede JeremitišCa je min1' 
strstvo natanCno seznanja 
no s tem problemom in je 
o p ra v ilo  veC k o ra k o v ' 
okviru svojih pristojnosti.

M in is trs tv o  še naprej 
spremlja dogajanje v zvez' 
z uresničevanjem zaščitne
ga zakona ter v dogovorus 
predstavniki manjšine pr1' 
pravlja nadaljnje aktivno
sti.

R e p u b lik a  Slovenija- 
ugotavlja m inister, predv
sem preko U rada za Slo
vence v zam ejstvu  in p° 
svetu redno izpolnjuje svo
je obveznosti do manjšine- 
Ob tem je Urad z vsemi ra
zpoložljivimi sredstvi omi
lil finančno krizo slovenske 
m an jšin e  v I ta liji  v letu 
2001, ker je Italija svoj del 
sredstev nakazala šele ko
nec decembra 2001. Tudi v 
letu 2002 U rad prilagaj3 
dinam iko financiranja p°' j  

trebam manjšine (ker Italija 
v letu 2002 še ni nakazala 
sredstev, Urad zagotavlja j 
večje obroke finančne pod' 1 
pore v prvem delu leta).

Predstavniki ministrstva 
ob vsaki priložnosti opoza' 
rjajo pristojne organe v Ita
li j i , še po seb e j v dežeh 
Furlaniji Julijski krajini, na 
zaostajanje finančne pod
pore s strani Italije. Mini' 
strstvo je v stikih s predsta
vniki manjšine pri vseh za
devah, ki se nanašajo na fi
nančne težave.

Skrb za slovenske manj
šine, zaključuje Rupel, je 
ena od prioritet Republike 
Slovenije in je neposredno 
povezana s prizadevanji za 
dobrososedske odnose, saj 
manjšina vedno prva občuti 
poslabšanje odnosov med 
državam a. D osedanja pri
zadevanja so tudi pokazala- 
da je  p o tre b n o  varstvo  
manjšin v večji meri obra
vnavati v okviru prava, to 
je znotraj pravnih predpi
sov države, v kateri manjši
na živi, v okviru bilateral
nih sporazumov ter medna
rodnih konvencij.

E il Delo ribatte a CiampiPolemica con Ciampi
Il Deio, principale quoti

diano sloveno, ha seguito 
la visita del presidente del
la  R e p u b b lic a  ita lia n a  
C iam p i a T r ie s te . N e lla  
corrispondenza viene giu
dicata “discutibile” l ’asser
zione di C iam pi secondo 
cui quella delle foibe sareb
be una vicenda legata alla 
pulizia etnica contro gli ita- 
lian i de l F r iu li-V e n e z ia  
Giulia.

Il presidente viene rim 
proverato per non aver spe
so una paro le  per quanto  
successe in territorio jugo
slavo durante il ventennio 
fascista.

Polvere innocua
Nel periodo dal 18 otto

b re  2001 al 29 ap rile  di 
quest’anno due parlamenta
ri sloveni, Borut Pahor e 
Zmago Jelinčič, sono stati i 
destinatari di alcune missi
ve contenenti della polvere 
b ianca. La p artico larità  è 
che tu tte  le le tte re  erano 
state spedite da Ugovizza, 
presso Tarvisio. Da un con
trollo è stato accertato che 
la polvere non era pericolo
sa. Allarme antrace rientra
to, quindi. D all’11 settem 

bre, g iorno d e ll’a tten tato  
a lle  T o rri g em elle , sono 
stati effettuati controlli su 
149 buste, senza che però 
vi sia stata riscontrata alcu
na sostanza pericolosa. 
Viktorija resta a Lubiana

Il sindaco della capitale 
slovena, V ik torija  P o toč
nik , il p rossim o  au tunno 
tornerà a candidarsi alla ca
rica di primo cittadino.

N on p re n d e rà  q u in d i 
parte  alle  e lez ion i per la 
presidenza della repubbli
ca.

Bush-Drnovàek
La Casa b ianca ha an 

nunciato che il presidente 
degli Usa, George Bush, il 
prossim o 17 m aggio rice
verà il premier sloveno Ja
nez Drnovšek, che in pre
cedenza prenderà parte, a 
New York, alla conferenza 
su ll’in fan z ia  o rg an izza ta  
dall’Onu. Si tratta del terzo 
in co n tro  tra  i due leader 
politici. Tra i temi trattati ci 
sarà anche la possibile en
tra ta  della  S lovenia nella 
Nato.

Turismo in rialzo
N ei p rim i tre  m esi 

dell’anno la Slovenia ha a- 
vuto più di 360 mila turisti 
(un risu lta to  m igliore del 
2% rispetto allo stesso dato 
dello scorso anno), di que
sti 190 m ila erano prove
nienti dall’estero. I pernot
tamenti turistici sono stati 
pari a 1 milione 260 mila. 
Targhe senza “pipette” 

N egli ultim i m esi sulle 
strade slovene hanno co 
m inciato  a c irco lare  auto 
con le targhe contenenti le

lettere dell’alfabeto X e Y. 
Lettere che per gli sloveni 
sono s tran ie re . M ancano 
invece, nelle targhe, le let
tere caratteristiche de ll’al- 
fabeto sloveno, quelle con 
le pipette: C, S e 2 . La leg
ge sulla sicurezza stradale 
non ne prevede l’uso, cosa 
che ha p ro v o ca to  p iù  di 
qualche malumore.
Inflazione oltre misura 

Il costo della vita in a- 
prile, in Slovenia, è aumen
tato dell’1,4%, l ’inflazione 
quest’anno ha già raggiun
to il 4,6%, dati che risulta
no al di sopra delle previ
s io n i de l g o v e rn o  e di 
Bruxelles.
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Diatonična ramonika, 
ka’ so se lietos navadli?
Zaključni nastop tečaja Glasbene šuole

*
D iatonična ram onika, 

frajtonarca, ram onika na 
batone al basica? Kličita 
jo takuo, k ’se vam zdi. Če 
imen je veliko, na drugi 
strani pa ljubezan do tele
ga inštrumenta je adna sa
ma. Vsi tist, ki so bli u sa
boto 4. maja gor par Hlo- 
cju so tega priča. Imiel so 
m ožnost poslušat vič ku 
deset godcu, ki adan za 
drugim  so pokazal, kaj 
znajo an kaj so se lietos 
navadli na teCaju d ia to 
nične harm onike , ki že 
drugo lieto ga je  organiza- 
la Glasbena Suola iz Spie
tra. An kar je narbuj lepuo 
je bluo videt puno mladih, 
ki z velikim navdušenjem 
igrajo naše stare uiže s ti
stim elanom, ki so jo  zmo
žne samuo nove generaci
je.

UCenci profesorja Zo

rana Lupinca so se odlo
čil, da lietos na bojo na- 
pravli an formalen zaklju
čni nastop. “Smo se zme- 
nal, de bi bluo pru, de za
dnji dan teCaja se ušafamo 
kupe takuo, de usak poka
že, kaj se je navadu. Par- 
šla je uon ideja, da bi or- 
ganizal adno viCerjo na 
kateri bi usi nieki zagodli 
u parjateljskem  an spro
ščenem  duhu”, takuo je  
poviedu Silvio, ki je zaCeu 
gost šele pred dviema lie- 
toma an še kar fajno jo  na- 
teguva. An takuo je bluo. 
Bla je viCerja, biu je kon
cert, pa bla je  predvsem 
velika fešta. Z aigral so 
usi: tisti, ki so kumi zaCel, 
ku Pierino al Miha, tist, ki 
so že nieki znal ku Fabio 
al F ranco , tis t, ki se 
“izpolnjujejo” ku Ezio al 
Stefano, fantje an tud čeče

Zoran 
Lupine 
an Anna 
Bernich

ku Anna, M ilena an Su
sanna, ki so zaries pridne 
(an Cez malo cajta znajo 
tud puobe prehitiet!).

U teku večera je  prof. 
L up ine  p o d e liu  vsem  
uCencem potrdilo o udele
žbi an zagodu še on an par 
svojih. Usi so ga pazljivo 
poslušal an zahteval, de bi 
druge lieto Glasbena Suola 
spet organizala podoban 
teCaj. Prisoten je biu tud 
predsednik kluba diatoni
čne ramonike iz Sežane, s 
katerim so naši godci “po
brateni”, ki je  use lepuo 
pozdravu, ne z govorom 
ampak (nie moglo bit dru
gače) z liepo sloviensko 
muziko.

Donas, četartak 9. maja 
ob 18.30 gor na kamune 
par H locju  bo parvi od 
zaključnih koncertu učen
cu Glasbene šuole. (d.k.)
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V petek 24. in v soboto 25. maja v cerkvi Sv. Frančiška

Deželno zborovsko 
srečanje v Čedadu

Unione società corali ita
liane iz Furlanije Julijske 
krajine prireja že vrsto let 
deželno srečanje zborov.

Letos, ko si je glavno or
ganizacijsko breme prevzela 
ZSKD, bo Deželno zborov
sko sreCanje v petek 24. in v 
soboto 25. maja v prostorih 
Cerkve Sv. Frančiška v Če
dadu. Prvi veCer je  nam e
njen sakralnemu repertoarju, 
nastopali pa bodo pevski 
zbor “Sot el agnul” iz Galle- 
riano di Lestizza na Videm
skem, “Corale di Rauscedo” 
iz Pordenona, zbor “Flortus 
musicus” iz Trsta in pevski 
zbor “Ars musica” iz Gori
ce. Sobota 25. maja bo po
svečena ljudski in posvetni 
g lasb i, n astop ili pa bodo 
zbor "Beneške korenine” iz 
Srednjega, zbor “Santa Ma
ria Maggiore” iz Trsta, zbor 
“G. P e re sso n ” iz P iano  
d ’Arta in zbor “Sette laghi” 
iz Vareseja. Oba veCera se 
bosta zaCela ob 21. uri.

Un’iniziativa del circolo culturale Ivan Trinko

Resia per immagini
Nell’ambito delle iniziative “Spoznajmo se - Co

nosciamoci” il circolo culturale Ivan Trinko ha orga
nizzato, in collaborazione con il circolo Rozajanski 
dum, con la Zskd - Unione dei circoli culturali slove
ni e con la Beneška galerija una serata dedicata alla 
vallata di Resia.

L ’iniziativa avrà luogo venerdì 17 maggio a S. 
Pietro al Natisone. Nella sala consiliare, alle 20, verrà 
presentata la monografia fotografica “Rezija” di Mi
lan Grego e Roberto Dapit. A seguire nella Beneška 
galerija sarà inaugurata la mostra di fotografie di San
tino Amedeo “Resia, immagini degli anni ’90”.

Tomasetig, un incontro 
a chiusura della mostra

A conclusione  della  
mostra “Collage” , che è 
stata inaugurata il 13 a- 
prile nella Beneška ga
lerija di S. Pietro a! Na

tisone, Moreno Tomase
tig ha organizzato un in
contro ri-presentazione  
che si terrà  sabato  11 
maggio alle Iti.

Termina sabato la rassegna udinese con musica, teatro e riflessione

“Centmilftieis”, incontri sulla cultura friulana
Si conclude sabato 11 maggio la rassegna 

udinese “Centmilfueis”, una serie di incontri 
ed eventi dedicati alla cultura friulana. Molti 
gli appuntamenti, dai concerti agli spettacoli 
teatrali e ai dibattiti pubblici. Venerdì 10 alle 
12 in sala Ajace si terrà l ’inaugurazione 
dell’esposizione dedicata ai progetti di Bruno

Sacco, per 30 anni creatore dei modelli Mer
cedes. Alle 18 alla Casa della contadinanza si 
parlerà di esperienza telematica tra le mino
ranze linguistiche. Sabato 11 alle 21 in piazza 
S. Giacomo cento bambini delle scuole di S. 
Pietro al Natisone, Codroipo e Udine daran
no vita a un messaggio di speranza e di pace.

Dono del sangue, un concorso vincente
Luzzatto 
a Cividale

Il professor Amos 
L uzzatto , presidente 
dell’Unione delle Co
munità ebraiche italia
ne, sarà nei prossim i 
giorni ospite gradito a 
C iv id a le  su in v ito  
dell’Associazione Li
ceo  c la ss ic o  P ao lo  
Diacono.

N e l l’au la  m agna 
del liceo cittadino ve
nerdì 10 maggio, alle
2 0 .3 0 , lo s tu d io so  
terrà una conferenza 
di argomento religio
so dal titolo: “La Sa
pienza nell'E cclesia
ste - Chi sa se lo spiri
to degli uomini comu
ni sale verso l ’alto? 
(Qohelet 3, 21)”.

Il prof. Luzzatto ha 
partecipato a numero
si convegni nazionali 
ed in ternazionali sui 
tem i della cultura e- 
braica di cui è uno dei 
massimi esperti.

I premiati della scuola media di S. Pietro al concorso “Il dono del sangue"

Oltre un centinaio di stu
denti delle classi seconde 
delle medie di Cividale e di 
S. Pietro al Natisone hanno 
partecipato al concorso "Il 
dono del sangue - Il dono 
della  v ita" p rom osso  dal 
Rotary club di Cividale.

In collaborazione con i 
docenti e utilizzando sup
porti didattici preventiva
mente distribuiti dalla se
zione locale dei donatori di 
sangue, gli studenti hanno 
evidenziato, nei loro lavori, 
le problem atiche e l'in d i

spensabilità  del dono del 
sangue. I primi tre premi del 
concorso sono stati assegna
ti a Grete Picotti e Federico 
M ilano delle  classi IIE  e

IIA della  "De R ubeis" di 
Cividale ed a Tania Braidot- 
ti, Ilenia Gosgnach e Maria- 
giulia Pagon della IIA della 
media di S. Pietro.

“C’era una 
volta l’Est”

D om enica 19 m ag
gio, alle 18, nell’Hotel 
Castello Form entini di 
San Floriano del Collio

(Gorizia), verrà presen
tato il libro “C 'era una 
v o lta  l 'E s t” di A n to 
n ietta  Spizzo e D ario 
Masarotti.

La presentazione sarà 
a cura di Demetrio Vol
čič.

“In ottemperanza alla sentenza del processo 
penale n. 899/01 R.G. Trib. Mon. di 
Pordenone, emessa e depositata il giorno 8 
marzo 2002”

D ic h ia r a z io n e  
Con il libro “Gli anni bui della Slavia” non 
vi è  stata intenzione alcuna di giudicare né 
di esporre a pubblica esecrazione n essu 
no, tanto m eno le p erso n e  citate, c io è  i 
d efu n ti g e n . Luigi O liv ier i, c o l  A ldo  
S p eco g n a  e  s ig . R enzo M arseu, alle cui 
p erson a li resp o n sa b ilità  i fatti negativ i 
descritti nel testo  non so n o  in alcun m odo 
attribuibili; pertanto si vuole escludere dal 
contenuto e  dall’interpretazione del testo  
ogni riferimento negativo afferente alla ret
titudine non ch é all’integrità m orale delle  
succitate persone.
L’intenzione della ricerca storica compiuta 
nel libro era ed è  limitata ad una ricostru
zione dei fatti ed ad una loro interpretazio
ne, che non so n o  ovviam ente esaustive né 
le un iche p ossib ili, r itenendosi pertanto  
ammissibili anche interpretazioni diverse e  
ciò in quanto i giudizi -  non e sc lu so  quelli 
storici -  so n o  sem pre soggettivi e  perso
nali, quantunque basati su  testim onianze e  
documenti.
I sottoscritti si dichiarano sin ceram en te  
dispiaciuti nei confronti dei figli dei defunti 
s e  involontariamente è  stata arrecata offe
sa  aH’immagine e  al ricordo dei loro cari. 
Dichiarano di e sse r e  disposti a versare la 
som m a sim bolica di euro 1 a titolo di risar
c im en to  m orale ai figli dei defunti g en . 
Olivieri, col. Specogna e  sig . Marseu.

Marino Qualizza - Natalino Zuanella 
Pordenone, 8 marzo 2002
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Po imenovanju preostalih članov

Paritetni odbor 
razdeljen na pol

Aktualno

s prve strani
Večkrat je  bilo poudarje

no, da je  paritetni odbor v 
bistvu motor zaščitnega za
k o n a . D e js tv o , da je  bil 
O dbor konCno le u stan o 
vljen je  zato pozitivno, saj 
ni veC razlogov oz. pretvez 
za neizvajanje zakona. Tudi 
priziv krovnih organizacij 
SKGZ-SSO zaradi izključi
tve Nam orjeve bo sprožen 
le po umestitvi Odbora, za
to da ne bi to oviralo njego
vega delovanja. Kar zadeva 
same sestave Odbora pa za- 
skrblja predvsem  dejstvo, 
da so v njem tudi taki Člani, 
ki so se v preteklosti dosle
dno opredeljevali proti pra
vicam in zaščiti slovenske 
m an jšine . T udi po litičn o  
gledano je  paritetni odbor 
razdeljen toCno na pol, kar 
bo razvidno že pri im eno
v an ju  p red sed n ik a , ki bi 
m oral logično b iti S love
nec.

Pravilnik doloCa, da bo
do seje paritetnega odbora 
sklepčne le ob prisotnosti 
večine Članov, od katerih  
vsaj pet Ita lijanov  in pet 
S lo v en cev : bo to  vedno  
uspelo?

Paritetni odbor je  torej

ustanovljen in verjetno bo 
enkrat konec maja že prva 
umestitvena seja.

Ze sedaj pa je  jasno, da 
bo za konstruktivno delova
n je  teg a  te le sa  p o tre b n a  
predvsem politična volja in

zrelost desno-sredinske vla
dne večine.

S taln i zasto ji z izvaja
njem zaščitnega zakona do
kazujejo, da te politične vo
lje doslej ni bilo, za naprej 
pa bomo že sodili, (igb)

Predsednikova izjava, 
ki je zgodovinsko zgrešena

s prve strani
Zal je  predsednik Ci

ampi pri tem tudi nesre
čno primerjal fojbe z Zi
dovsko šoah in izjavil, 
da so paC fojbe “simbol 
etničnega boja, ki so ga 
razvneli tisti, ki so hoteli 
zm anjša ti ita lijan sk o st 
teh krajev s pobojem ve
čjega števila italijanskih 
oseb”.

T a p re d se d n ik o v a  
iz jav a  je  zg o d o v in sk o  
n e o sn o v a n a  in  to re j 
z g re še n a . P rv i se je  
oglasil znani zgodovinar 
Galliano Fogar, ki je  de
jal, da nobena resna ra
ziskava resnih ita lijan 
sk ih  zg o d o v in arjev  ne 
podpira teze, po kateri

naj bi fojbe bile posledi
ca naCrta za etniCno uni
čenje italijanskega pre
bivalstva takratne Julij
ske krajine.

V tem  sm islu Fogar 
citira tudi nepristranske
ga b iv še g a  d ip lo m a ta  
D iega De C astra, ki je  
fojbe preprosto označil 
ko t iz raz  n a s ilja  p ro ti 
naspro tn ikom  ju g o s lo 
vanskega kom unistične
ga režim a ter prik ljuči
tve Trsta in Julijske kra
jine Jugoslaviji. Isto po
trjuje tudi poročilo m e
šane slovensko-italijan- 
ske komisije zgodovina
rjev, ki je  očitno tudi na 
K virinalu  p rem alo  p o 
znano. (igb)

ZELENI
LISTI

Ace M e im o  Ija

Nogomet, zmage in reklame
Ker je  tem veliko in je  veči

na težkih, bi si po praznikih 
privoščil kratek komentar k 
italijanskemu nogometnemu 
prvenstvu. Komentar je  lahko 
zanimiv zato, ker ni nogomet 
moj konjiček in mu veliko ne 
sledim. Ne morem pa se mu 
izogniti. Kako bi naj na pri
mer zbežal novici, da se je  no
gometno prvenstvo zaključilo 
z zmago Juventusa in da je  
pristala do zadnjega kola vo
dilna ekipa, to je  Inter, šele na 
tretjem mestu? Navijači Ju
ventusa in seveda vodstvo klu
ba so dvignili zastave zmago
slavja. Pri Interju je  šlo vsem 
na jok. Predsednik kluba Mo
ratti že leta ogromno vlaga v 
ekipo, a se mu podvig ne po
sreči. Ob žalosti in veselju pa 
bi opozoril prav na pretirava
nja. V Italiji se ne moreš izo
gniti dvema zadevama: nogo
metu in avtomobilskim dirkam 
formule 1. Televizije in časo
pisi so dobesedno zasuti z no
gometom. Državnih in evrop
skih turnirjev je  toliko, da je  
nogomet vlak, ki ne pozna po
staj. Hrupno teče, čeprav eko
nomski kazalci kažejo, da so 
veliki italijanski klubi na trhlih 
finančnih nogah. Cene in pla
če igralce\>, trenerjev, osebja

in ostalih stroškov vrtoglavo 
naraščajo. Z  njimi pa narašča 
vsiljivost nogometnega Spe
ktakla. Ze sedaj nas obsevajo 
z reklamami o prihodnjem  
svetovnem prvenstvu. Stroj se 
ne ustavi. Večji so stroški, ve
čja je  ponudba. Osebno ne ra
zumem, kako je  mogoče, in če 
je  sploh res, da so množice do 
tolikšne mere zasvojene od 
nogometa. Poznam fanatike, 
ki ne spregledajo ene tekme, 
vendar se v kavarnah manj 
menijo o nogometu kot nekoč. 
Po starem je  bila ponedeljko
va tema obvezno nogomet. 
Danes bi morali o njem ra
zpravljati vsaki dan in so se 
malce naveličali. Tudi formu
la 1 postaja v Italiji obsesivna. 
Ferrari zmaguje, vendar se 
zdi, da bolj zato, ker drugi po
puščajo, kot pa zaradi izje
mnega trenutka italijanske av
tomobilske industrije. Fiat, ki 
je  poglavitni delničar ferrari- 
ja, je  v hudih škripcih. Na trži
šču se pojavljajo novice, da bo 
grupacija celo prodala svojo 
avtom obilsko proizvodnjo. 
Ferrari je  sama po sebi tako 
elitna, da pomeni s svojimi 
dragocenimi avtomobili maj
hno prodajno nišo, ki bi ne 
zmogla stroškov velikega dir

kalnega cirkusa. Vendar tudi 
ta cirkus nekam izgoreva. Fer
rari nima nasprotnikov in Spe
ktakel je  vedno bolj dolgoča
sen. Schumacherje odličen pi
lot, imel pa je  tudi nos, daje 
razumel, kje bodo največ po
trosili. Takšnih pogojev, kot 
jih ima v Italiji, bi jih ne imel 
nikjer. To pa približuje avto
mobilske dirke nogometnim■ 
Ko italijanski petičneži zasluti
jo  zmagoviti trenutek, magari 
v športu, izgubijo glavo tet 
trosijo denar in reklamo. Sredi 
avtonwbilske krize in lastnega 
podjetja je  Agnelli zmagal no
gometno prvenstvo in skordj 
dal hipoteko nad avtomobil
skim. V isti sapi skorajda nima 
poštenega avtomobila, s kate
rim bi se boril z evropsko in 
svetovno konkurenco na trži
šču in ne na dirkališču. Kako 
je  to res, bom dokazal z enim 
samim primerom: kje je  smu
čanje? Ko je  p u stil arene 
Tomba, je  smučanje praktično 
izginilo s televizijskih ekranov 
in časopisov. Tomba je služil 
kot noben smučar pred in za 
njim. Ko je  odšel, so se bele 
proge pomaknile v najmanj 
gledane televizijske mreže.

Podobno je z ostalimi špor
ti. Nogomet kraljuje nad vse
mi, čeprav bo svetovno piven- 
stvo pokazalo, kaj se z nogo
metom resnično dogaja. Je še 
vedno lep Spektakel, ali pa je 
vedno bolj reklamna izmišljo
tina? Vsekakor: ko je  kaj izje
mnega privleče tudi manj na
vdušene. Denarne in reklamne 
norije pa dokazujejo, kako zna 
biti gospodarstvo noro skupaj 
z navijači. Racionalnost je 
mnogokrat fikcija.

Con riferimento alla “let
tera al direttore” edita sul No
vi Matajur IT I  aprile 2002 
intitolata “Gestione Canalaz, 
così non va”, che riportava le 
critiche della lista civica Gar- 
rnak alla maggioranza, riten
go doveroso, per onestà intel
lettuale, fornire le seguenti 
osservazioni e precisazioni:

1) il riferimento alla mag
gioranza “bulgara” deve es
sere inteso come una gratifi
cazione in quanto viene rico
nosciuto il gradim ento  ri
scontrato della popolazione 
per persone di buona volontà 
che operano al servizio della 
comunità senza distinzioni e 
preclusioni;

2) per quanto riguarda la 
legge di tutela della minoran
za, la maggioranza si è impe
gnata in tale senso e, finora, 
ha operato correttamente per 
la risoluzione della problema
tica espletando tutti gli adem
pimenti dovuti e necessari;

3) piazza di Clodig. Costi
tuirà una prima traccia di ar
redo urbano dell’intero terri
torio comunale, con la risolu
zione dell’annoso problema 
dell’ordinato convogliamene) 
delle acqua piovane che pro
vocarono infiltrazioni ed alla
gamenti agli scantinati. Il co
sto previsto per l’intervento è 
di 167.848,49 euro  (L.
325.000.000) finanziati per 
euro  154.937,07 (L.
300.000.000) con un mutuo 
ven tennale  con annualità  
d ’am m ortam ento  di euro 
13.136,36 (L. 24.435,532) as-

Lettera al direttore

“Gestione Canalaz, questi i fatti”
La risposta della maggioranza di Grimacco alle critiche della lista civica Garmak
sistito da contributo regionale 
ventennale costante di annui 
euro  12.349,97 (L.
24.000.000) per cui l ’onere 
annuo del m utuo a carico 
dell’amministrazione risulta 
di euro 741,39 (L. 1.435.532) 
all’anno;

4) palestra di Liessa. Da 
molti anni la comunità di Gri
macco attendeva la messa a 
norma degli impianti della 
palestra al fine di consentire 
il suo regolare utilizzo; que
sta attesa viene finalmente 
soddisfatta. Il costo è previsto 
in euro  173.013,06 (L.
335.000.000) finanziata per 
euro  154.937,07 (L.
300.000.000) con un mutuo 
decennale contratto con l’Isti
tuto per il Credito Sportivo, 
assistito dal contributo regio
nale del 7% (Euro 10.845,59 
- L. 21.000.000 annui) al tas
so del 2% (duepercento); il 
costo annuo del mutuo è di 
euro  6 .326 ,18  (L.
12.249.188) per 10 anni. In 
sostanza sono disponibili L.
300.000.000 delle quali sono 
da restituire in 10 anni L. 
122.491.880. Chi non ne ap
profitterebbe! Solo a sprov
veduti l ’operazione finanzia
ria non pare ottima. L’ammi
nistrazione comunale ritiene

importantissimo l’intervento, 
essendo la palestra a servizio 
di tutti i cittadini e non solo 
dei frequentanti la parrocchia 
di Liessa.

5) Per quanto attiene la 
scelta dei professionisti è be
ne precisare che la notevole 
mole di opere in fase di rea
lizzazione non consente l’af
fidamento degli incarichi solo 
a professionisti locali, che co
munque ne svolgono circa il 
70 per cento, ma è doveroso 
il ricorso ad esterni al fine di 
accelerare i tempi e l’esecu
zione dei lavori.

Inoltre 1 "Amministrazione, 
in sede di conferimento degli 
incarichi, non si è preoccupa
ta di verificare la tendenza 
po litica  dei profession isti 
bensì la loro capacità e serietà 
professionale, contrariamente 
a quanto succedeva tempo fa 
(com e raccontano i nostri 
vecchi) quando chi non era in 
possesso di una particolare 
tessera non trovava lavoro.

6) Unione dei Comuni di 
Drenchia e Grimacco. Dopo 
aver premesso che la lista ci
vica “Garmak” non ha voluto 
far parte d e ll’A ssem blea 
dell’Unione per una sua pre
cisa scelta, ritengo opportuno 
qui ev idenziare  l ’operato
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d e l l ’Ente nel 2. sem estre  
2001 e nel 1. trimestre 2002:

a) è stata completata, ri- 
strutturata, modificata e mes
sa a norma l’informatizzazio- 
ne dei comuni di Drenchia e 
Grimacco con i seguenti in
terventi: affidamento servizio 
di consulenza e assistenza 
inform atica a ll’Insiel Spa; 
predisposizione rete di colle
gamento, cablaggio e messa 
in rete del sistema informati
co di G rim acco; fornitura 
computers, stampanti e pro
grammi all’avanguardia; for
nitura fotocopiatori e telefax;

b) affidamento servizio di 
assistenza fiscale continuati
va per gli Uffici Ragioneria;

c) acquisto scuolabus a 
servizio delle scuole dell’ob- 
bligo e della scuola bilingue e 
Comuni vicini con finanzia

mento a totale carico del Fon
do Sociale Europeo per euro 
103.164,79.

d) assunzione a tempo de
terminato di un geometra a 
supporto degli Uffici Tecnici 
comunali. Sarà poco ma, per 
carità di patria, è meglio di 
niente.

7) Situazione di bilancio. 
Sul bilancio 2002 la lista civi
ca “Garmak” o non ha com
preso la nuova tecnica di bi
lancio e del suo sistema op
pure non è adeguatam ente 
informata; è bene precisare 
che alcune risorse della parte 
di entrata corrente sono au
mentate a seguito dell’ado
zione di mirati provvedimen
ti, come pure sono state ripe
scate risorse inutilizzate ed 
obsolete per mutui pregressi 
e dimenticati. Fatto sta che il 
bilancio del Comune è sanis
simo, non presenta debiti fuo
ri bilancio e consente una 
corretta gestione, sia pure in 
presenza di un modestissimo 
gettito tributario ed una pres
sione fiscale malterata. Se c ’è 
stato un aggravio delle spese 
correnti a seguito degli inve
stimenti in corso di realizza
zione è correlato alla fattiva 
operosità dell’amministrazio
ne e coperto dalle citate mag

giori entrate. E ’ noto che chi 
non opera non spende.

8) Opere pubbliche
a) Per quanto riguarda i 

700 milioni per il consolida
mento di pendici si precisa 
l’importo di 200 milioni che 
verrà utilizzato per consolida
mento di muri pericolanti e 
crollati dietro la frazione di 
G rim acco  superio re . Per 
Liessa l’opera non riguarda 
solamente le barriere para- 
massi, ma anche altre opere 
ed interventi necessari ad eli
minare pericoli derivanti dal 
flusso delle acque;

b) l’amministrazione co
munale è molto attenta alla 
tutela dell’ambiente e non ha 
in programma di costruire ar
gini nell’area tra la ristruttura
ta caserm a ed il rio 
Zahošnjak, ma di realizzare 
un intervento che risulterà u- 
tile per i proprietari dei terre
ni al di là del torrente e con
sentirà anche il consolida
mento della briglia di Liessa.

In considerazione di quan
to sopra riportato e documen
tato, si ritiene che le critiche 
della Lista civica “Garmak” 
alla maggioranza che si con
centrano sulle opere pubbli
che sono palesemente infon
date. Pur riconoscendo alla 
minoranza il compito di criti
ca e di controllo, sarebbe op
portuna una maggiore e più 
penetrante informazione al fi
ne di evitare la divulgazione 
di notizie e fatti non veritieri.

Lista civica 
Grimacco (Rondine)
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ne, grigio, a due piani, con 
tan te  finestre . N ei pressi 
d e ll’en tra ta  ci sono delle 
aiuole con fiori gialli e vio
la.

A ll’ingresso, a sinistra, 
c ’è la biglietteria mentre a 
destra si trovano le sale in 
cui sono esposte le opere 
d ’arte della Collezione A- 
staldi. Al primo piano sono 
raccolte le opere di autori 
americani e quelle dell’ar
ch ite tto  e p itto re  udinese 
Marcello D ’Olivo.

La guida per prima cosa 
ci ha condotti a riflettere su

che cosa sia un museo e poi 
ci ha spiegato come è nata 
la galleria, grazie a dona
zioni e lasciti. Oggi conser
va oltre quattrom ila opere 
tra dipinti, disegni, scultu
re, progetti di architettura, 
fotografie di artisti da metà 
Ottocento ai nostri giorni.

Seguendo le indicazioni 
che ci fo rn iva  la signora 
Sonia abbiamo quindi im 
parato a leggere u n ’opera, 
l ’anno in cui è stata realiz
zata e la tecnica impiegata. 
O sse rv a n d o  po i l ’o p e ra  
possiamo capirla e se ci la

Minimatajur
Viaggio tra le opere 
e le tecniche pittoriche
Visita alla Galleria d'arte moderna

Mercoledì 20 marzo noi a visitare la Galleria d ’arte
alunni di classe terza della moderna a Udine. .
Scuola bilingue di San Pie- Si tratta di un grande e-
tfo al Natisone siamo stati dificio di recente costruzio-

sciamo guidare dal cuore e 
dalla fantasia scopriremo il 
messaggio che l ’autore ha 
voluto esprimere.

Successivam ente, con
fro n tan d o  d iv e rs i quad ri 
abbiamo riconosciuto alcu
ne tecniche p itto riche e i 
m ateriali di volta in volta 
utilizzati. Ci siamo soffer
mati sul disegno, la pittura 
a tem pera, ad olio, ad ac
querello.

Abbiamo fatto un tuffo 
nel p a ssa to  p a rla n d o  di 
graffiti e pitture rupestri, di 
fogli di papiro, tavolette di

argilla o cera, di pergame
na, di carta...

A noi sono p a rtico la r
m en te  p ia c iu te  le o p ere  
d ’arte am ericane: la ch ie
setta di stagnola con le ve
trate di carta velina colora
ta, la tela bianca con il ta
glio verticale ed i dipinti ad 
olio per la loro luminosità.

Osservare dei quadri dal 
vero è stata una bella espe
rienza che ci ha arricchiti 
di nuove idee per le nostre 
realizzazioni artistiche.

3. raz red  in učiteljca 
A ntonella C rom az

Spietar an Sambreville še buj prijatelja
Spietar an Sambrebille, v 

Belgiji, sta že štiemajst liet 
Parijatelja an tudi lietos sta

se srečala. Zgodilo se je, kot 
smo že napisal, v Spietre 
pruot koncu obrila.

Per me i g iorni giovedì 18.04.2002 e venerdì 
19.04.2002 sono stati dei giorni bellissimi, perché ho 
conosciuto tanti nuovi amici. E ’ stato un po’ difficile 
comunicare con i bambini che non conoscevano l’italia
no, anche perché io e i miei compagni di classe cono
sciamo poco il francese. Però all’inizio è stato abbastan
za facile comunicare, dato che la prima bambina che ho 
conosciuto è stata Omelia, che sapeva abbastanza l’ita
liano. Poi ho conosciuto Maria, che sapeva molto bene 
l’italiano. Loro mi hanno aiutata a conoscere e comuni
care con altre bambine e bambini, tutti particolarmente 
simpatici. Io con loro mi sono divertita molto e mi pia
cerebbe riincontrarli. Comunque, ci siamo scambiati gli 
indirizzi e ora potrò continuare a comunicare con loro.

Noemi Vogrig

-»«i «s

Un mom ento dell’incontro tra le due comunità

Gostje iz Belgije so bli 
p redvsem  o tro c i, ki o b i
skujejo peti an Sesti razred 
osnovne Sole an ki so se sre-

Beneške križanke na šilabe
Rešitev prejšnje številke
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čal z otruok dvojezične So
le, ki so jih že nomalo po
znal. Kot nam je  poviedu 
Nino C iccone, ki je  dosti 
skarbeu za telo srečanje, go
stje so imiel možnost spo
znat naše do line an naSo 
skupnost, so Sli gledat Lan- 
darsko jamo an Staro goro, 
so obiskal Kobarid an so Sli, 
kupe z otruok dvojezične 
Suole, v Benetke. Vse tuole 
je bluo možno s finančnim 
p rispevkom  Spietarskega 
kamuna, pa tudi s pomočijo 
’ne skupine Benečanu, ki je 
ustanovila an komitat za po
bratenje s Sambrevillom, ki 
bo preča tud’ formalno pre
poznan od kamuna. Kupe s 
komitatom je sodeloval tudi 
zbor M ata ju r taz K len je . 
“Trostam  Se - nam je  jau  
Ciccone - da bomo lahko Sli 
napri po teli pot, z otruok, 
učiteljiem an družinam, an 
de bojo sodeloval z nam za 
telo iniciativo tudi bližnji k- 
raji Slovenije”.

L’esperienza del gemellaggio

Uniti dal linguaggio 
intemazionale dei gesti

Il gem ellaggio è una 
cosa positiva. Anche la 
m ia scuola è gem ellata 
con u n ’altra scuola ele
mentare di Sambreville, 
in Belgio. Grazie al ge
m ellaggio  sono venute 
in visita a San Pietro una 
settantina di persone; la 
m ag g io r p arte  di esse  
sono alunni che frequen
tano la quinta e sesta e- 
lem entare . A ssiem e ai 
bambini c ’erano alcune 
m aestre ed alcuni rap 
presentanti di Sam bre
ville.

La visita è durata una 
settimana ed ha coinvol
to anche noi alunni della 
classe 5 bilingue.

Per accogliere i nostri 
coetanei belgi abbiam o 
imparato qualche parola 
in francese . Le paro le  
com unque sono servite 
so lo  p er ro m p ere  il 
ghiaccio. Il linguaggio 
internazionale dei gesti 
ci ha permesso di capirci 
qlla perfezione e di di
vertirci assieme. Memo
rab ile  è sta ta  la g ita  a 
Venezia. Solo l ’idea di 
viaggiare su un autobus 
a due piani ci ha eccita

to . Il v ia g g io  è s ta to  
molto importante: ci ha 
perm esso di conoscersi 
meglio, di parlare di noi 
e di darci gli indirizzi. Il 
giorno dopo i ragazzi di 
Sambreville sono venuti 
alla nostra scuola dove 
abbiam o svolto attività 
d id a ttic h e  com un i, ed 
ab b iam o  g io c a to  e c i 
siam o d iv e rtiti m olto . 
T utto  ciò  grazie al ge
mellaggio: il gem ellag
gio è una cosa molto po
sitiva. Grazie al gem el
lag g io  si co n o sc o n o  
n u o v e  e sp e r ie n z e , si 
creano nuove am icizie, 
nuovi legami. E ’ soprat
tutto una nuova occasio
ne per imparare qualco
sa dai nostri coetanei. 
Mi ha stupito come i no
stri amici belgi siano e- 
ducati: non mettono mai 
i gomiti sul tavolo, non 
p a r la n o  con  la  bo cca  
piena. Per cui il gemel
laggio è una cosa positi
va da tutti i punti di vi
sta. Ritengo che sarebbe 
utile per ogni scuola a- 
vere rapporti con un’al
tra scuola gemellata.

Jacopo T rusgnach
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R is u l t a t i
1 .  C a t e g o r i a

Valnatisone - Tarcentina 0-0

J u n i o r e s
Liventina - Valnatisone 0-5

E s o r d i e n t i
Valnatisone - Reanese 4-2

P u l c i n i
Pagnacco/B - Audace 1-6
Serenissima - Audace 2-0

Sport
Virtus manzanese/B - Audace rinv.

A m a t o r i
Reai Filpa - Torean 1 -3
Redskings - Ost. al Colovrat

C a l c e t t o
M erenderos - Varmo 2-3

P r o s s im o  turn o

E s o r d i e n t i
Valnatisone - Ancona

P u l c i n i
2-2 A udace - Centrosedià

A m a t o r i

Reai Filpa - Mereto di Capitolo 
Ost. al Colovrat - Lineagolosa

(09/05)

JU N IO R E S
V alnatisone - Maranese

C a l c e t t o
Varmo - M erenderos

C l a s s if ic h e

1 .  C a t e g o r i a
R e a n e se  61; A ncona 54; L um ignacco 
51; Trivignano, Tarcentina 47; Colloredo 
46; Flumignano 40; Union N ogaredo 38; 
Valnatisone 37; Tricesim o 35; Riviera, 
Buonacquisto 34; Tre stelle 33; Villanova 
31; Venzone 29; M ajanese 27.

Reanese promossa in Promozione; Ai play- 
off accedono Ancona, Lumignacco, Tarcen

tina e Trivignano. Retrocedono Villanovi, 
Venzone e Majanese.

A m a t o r i  ( C o p p a  F r iu l i)
Bar Franzolini 7; Linea golosa, Gunners 
6; O ttica  l’o c c h ia le  5; Al Colovrat 4; 
B ressa  2; Mar/Ter, Redskins 1.

La classifica della Coppa Friuli è aggiornata aiti 
settimana precedente.

Sabato contro la Maranese si gioca la gara decisiva per l’aggiudicazione del titolo regionale

Juniores, porte aperte alla finale
La Valnatisone conclude le sue fatiche con un pari senza reti - Vittoria degli Esordienti sulla Reanese 
Nel torneo di Pagnacco i Pulcini ottengono il quarto posto - Il Reai prosegue (con brivido) il cammino

La Valnatisone ha con
cluso il campionato con un 
pareggio  a re ti inv io late . 
L ’a lle n a to re  F u lv io  D e
grassi, alla sua prima espe

rie n z a  a lla  g u id a  di una 
squadra di 1. categoria, ha 
portato la formazione valli- 
giana alla salvezza antici
pata lanciando alcuni gio

vani del vivaio locale.
G ran d e  im p re sa  d e lla  

squadra  J u n io r e s  che ha 
vinto per 5-0 in trasferta a 
Sacile contro la Liventina. I

Ciclismo, il Velo Club 
punta molto sui giovani

o VELO CLL/i 
OVIDALE 

VALNATISOt
IAGH uagraf

Da sinistra davanti Giovanni e  Leonardo Snidaro, Paolo Danelone, Natalia, 
Piero e  Dora Ciccone, Valerio Jussig, dietro Luca Fort e  Davide Petrussa

Sono più che raddoppiati, rispetto al
la passata stagione, gli atleti giovanissi
mi te sse ra ti dal V elo  C lub C iv idale  
Valnatisone alla ripresa dell’attività a- 
gonistica del 2002.

Nove ragazzi e tre bambine in tutte 
le categorie dei giovanissimi, dalla G l 
alla G6, si aggiungono al "veterano” 
Dominik Podorieszach ormai giunto al 
secondo anno da esordiente.

Rinnovata nella presidenza societa
ria, con Ivano Cont che dopo dieci anni 
ha lasciato la guida a Nino Ciccone, la 
società di Borgo di Ponte consolida il 
suo ruolo di promozione dello sport del 
pedale tra i giovani di Cividale e delle 
Valli del Natisone. collocandosi tra le 
poche società della nostra provincia che 
ancora operano in questo im portante 
settore.

Già alle prime uscite sono stati colti i 
primi positivi, incoraggianti risultati: 
due primi posti e diversi piazzamenti, 
sia alla prim a uscita ad Osoppo, nella 
seconda a Turriaco e nella terza a Moi- 
m acco che hanno acceso l ’entusiasmo 
dei piccoli atleti e delle loro famiglie 
che li seguono con tanta passione. Do
menica 5 maggio a Buja sono arrivati il 
successo di Luca Fort e di Dora Cicco
ne e il secondo posto di Paolo Danelo
ne.

Il Velo C lub C ividale V alnatisone

anche quest’anno può contare su alcuni 
amici sponsor: autotrasporti Manfreda, 
Juliagraf, Ideagrafica, Effezeta, fratelli 
C ecch e tto  che hanno reso  p o ssib ile  
l’avvio della stagione.

Va pure so tto lineata  l ’im portanza 
della collaborazione del karting club 
Alberane, che mette a disposizione dei 
ciclisti il circuito di Clenia per gli alle
namenti infrasettimanali, che si svolgo
no anche sulla pista del polisportivo co
munale di S. Pietro al Natisone.

Cividale e le Valli del Natisone sono 
sempre state una zona dove il ciclismo 
ha svolto un ruolo di primo piano, gra
zie alla valorizzazone dei giovani talen
ti locali. E ’ su questa linea che ha sem
pre operato e che intende ancora opera
re il sodalizio biancorosso, nonostante 
le difficoltà economiche.

Questa la com posizione della squa
dra  b iancorossa : G l (nati nel 1995) 
Leonardo Snidaro e Dora Ciccone, G2 
Paolo Danelone, Natalia Ciccone e Gio
vanni Brugnone, G3 Giovanni Snidaro, 
Piero C iccone e M arianna V enturini, 
G4 Edoardo Mattana, G5 Valerio Ius- 
sig, G6 (nati nel 1990) Luca Fort e Da
vide Petrussa. Esordiente: Dominik Po
dorieszach. I tecnici sono Luciano Ga- 
sparutti e Ivano Cont; l ’assistenza mec
canica è fornita da Bicisport di Giovan
ni Mattana di Cividale. (n.)

ragazzi allenati da Claudio 
Baulini si sono imposti gra
zie alle doppiette realizzate 
da G ianluca Peddis e G a
briele Miano ed al gol di A- 
le s sa n d ro  C o rre d ig . La 
netta v ittoria  ha aperto le 
porte alla finalissima del ti
tolo regionale con in palio 
il prestigioso trofeo “Ange
lo M ocarini” che vedrà i 
locali, sabato 11 m aggio, 
affrontare al Com unale di 
S. Pietro al Natisone la M a
ranese. Fischio d ’inizio alle
16.30.

I G io v a n is s im i d e lla  
Valnatisone sono stati eli
m inati dal D onate llo  nel 
torneo di S. Gottardo. I ra
g azz i a lle n a ti  da  R enzo  
Chiarandini giocheranno o- 
ra il "trofeo Budai”. La pri
ma in program m a è previ
sta a S. Pietro m artedì 14 
alle 18.30 con il Nimis.

G li E s o r d ie n t i  d e lla  
Valnatisone hanno superato 
la Reanese grazie alla dop
pietta di Giovanni Tropina 
e alle reti di Michele Miano 
e Matteo Cencig.

Quarto posto per i Pulci
ni dell’Audace nel Torneo 
di P agnacco . I rag azz in i 
guidati da Prim osig e Po- 
d recca  hanno recu p era to  
due gare, la prima contro il

Michele
Miano

(Esordienti)

Pagnacco B conclusa con 
una netta  v itto ria , quella  
successiva contro la Sere
nissim a con una sconfitta. 
La squadra ora è impegnata

Luca Talotti (Juniores)

nel torneo di Pradamano.
Il Reai F ilpa di Pulfero 

ha rischiato grosso perden
do la gara  di rito rn o  dei 
play-off con il Torean. Pas
sati in vantaggio con Fabio 
Simaz, i ragazzi guidati da 
Severino Cedarm as hanno 
subito la rimonta degli av
versari.

L 'O s te r ia  al C o lov ra t 
ha pareggiato andando a se
gno nel prim o tem po con 
Patrick Chiuch su rigore e 
con Gianni Qualla.

1 M e re n d e ro s  hanno 
perso di misura con il Var
mo. Le reti sono state fir
mate da Emiliano Dorbolò 
e N ico la  S turam . (Paolo  
Caffi)

I preparativi per la 15. edizione del Torneo dei comuni

Calcetto a Liessa, 
si riparte il 20 giugno

Organizzato dalla Pro lo
co G rm ak e dal C om itato 
calcetto si giocherà dal 20 
giugno al 20 luglio  il 15. 
Tomeo dei comuni di calcio 
a cinque. La quota di iscri
zione è di 130 euro. Le squa
dre dovranno essere compo
ste da calciatori dello stesso 
comune con la possibilità di 
schierare tre giocatori di un 
com une esterno. Potranno 
partecipare più squadre dello 
stesso comune.

Le squadre possono iscri
vere un m assim o di dieci 
calciatori più due dirigenti. 
Non sono consentite sostitu
zioni nella lista presentata 
dopo il termine, che coincide 
con la prima partita giocata 
da ogni singola formaziome.

Il 4 giugno alle 20.30, nella 
sala adiacente alla pesa pub
blica di Liessa, si terrà una 
riunione con i responsabili 
delle  squadre iscritte  per 
concordare le modalità, i gi
roni e gli orari di svolgimen
to del torneo. Per il torneo 
femminile non c ’è quota d ’i

scrizione. La formula ed i 
sorteggi verranno decisi in 
base al numero di squadre i- 
scritte.

Le iscrizioni si ricevono 
telefonando dopo le 20 a E- 
m anuele  A ngelin i (333- 
2608082) oppure a Marco 
Marinig (0432 725061).

Rossi e De Faccio in evidenza 
alla “Maratona d’Europa”

Due atleti valligiani si sono messi particolarmente 
in mostra nella “Maratona d ’Europa” che si è corsa 
domenica 5 maggio a Trieste. La gara sui 42 chilome
tri, vinta dal kenjota Henry Cherono, ha visto i buoni 
piazzamenti di Giovanni Rossi (72° con il tempo di 3 
ore 04.28) e di Ivano De Faccio (78° in 3 ore 05.41 ).
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V Ažli se parpravjajo 
za iti luja v Monaco

Smo bli napisali, de so se vam ili damu 
zdravi an veseli tisti, ki so Sli na Dunaj s komi- 
totam za Ažlo. Čakal smo, de nam pamesejo 
'udi fotografije (takuo, ki so bli obeCal) an fo
tografije so parSle.

Telekrat jih je šlo zaries puno, napunli so 
dvie koriere, an kupe s parjatelji iz Ažle so Sli 
°dkrivat lepote telega miesta v Avstriji Se pu- 
uo dmgih ljudi iz vsieh Nediskih dolin. Dva 
dni nie puno, pa za se spreluhtat an za videt od 
blizu adno miesto more bit an zadost...

Stephansdom (velika cierku posvečena 
svetemu Stiefnu) an srediSče s starimi hrami, 
Schonbrunn (grad, kjer cesarska družina, 
Francesco Giuseppe an Maria Teresa na čelu, 
Je poliete živiela), Prater, Donava (Danubio), 
sprehodi po ulicah liepega miesta an Se v tipi
čno, luštno vas blizu Dunaja, kjer je bla pose
bna vicerj z muziko; na varh tega Se liepa dru
žba an vse takuo organizano, de vsaka stvar 
teče gladko napri... ben, kar imaš vse tuole, ti 
ostane želja se vamit na Dunaj manjku Se an- 
krat v življenju. Se nam pari pru pohvalit tiste 
od komitata za Ažlo, ki znajo organizat take 
tope stvari. Cez dva miesca puodejo v Mona
co an koriera je že puna!

Zaki je  
B r u n o  
Beuzer iz 
S p i e t r a  
z a s lu ž u  
diploma?
V Borjani, 
b l i z u  
Kobarida, 
je  biu an 
k o n k o rš  
za  tiste, ki 
r u n a j o  
d o m a č e  
salame, an so  odločil, decidli, de njega 
je  te narbuojši. Lietos je  bluo nih tri
d e se t tekmovalcu (partecipanti) an 
Bruno je  paršu te parvi. Na drugo 
m esto  je  paršu  Janko Laurenčič, 
na tretje Roman Zuber, na četarto  
Damiano Blasutig iz Ruonca an na 
p e to  p a  Edi D anielič. Bruno an  
Damiano, bravi!

VrtztZGnie
P O D E LJU JE M O

ZA  D O & Ž E f t O  i . m e s t o  

P X I  O C E N JE V AN JU  DOMAČIH M A M .

A  %; 
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SOVODNJE

Tarčmun 
Zbuogam Ermenegildo

V torak 30. ob rila  je  v 
Cedajskem Spitale um aru  
E rm enegildo Crucil. Imeu 
je 74 liet.

Gildo je  biu iz M arsina 
an za zeta je  paršu v Velen- 
'ovo družino na Tarčmun. 
On an njega žena Pierina 
sta celo življenje dielala an 
skarb ie la  za n jih  o troke . 
Gildo je  dielu cielih devet 
bet tudi v Belgiji. Kar sta 
Gianni an Mirella zrasla an 
Gildo an Pierina sta mogla 
v mieru ziviet, Gildo je hu- 
duo zb o leu . B o liezan  je  
toaitrala njega, pa zavojo 
'ega so vsi v družini tarpiel 
Nardil so vse, kar je  bluo v 
nJih moči, za de mu bo buj 
lahko p ren est ta rp lien je . 
Sedam liet na pastiej an po 
sPitaleh nie malo.

Narbuj huduo je za dru
žno , kar vide svojega člo-

vieka tarpiet an de se mu 
na more pomagat.

Tuole so tele zadnje lieta 
p re ž iv ie l P ie r in a  an n je  
otroc. Seda Buog je riešu 
od velikega tarplienja njih 
moža an tata pa v družini 
ostane velika praznina.

Gildo je z njega smartjo 
pustu v žalost nje, pru ta
kuo zeta S ilv ia , navuode 
Deboro an Barbaro, bratre, 
sestre an vso Zlahto. Njega 
pogreb je  biu v četartak 2. 
maja na Tarčmunu. Zbralo 
se je  zaries puno ljudi za 
mu dat zadnji pozdrav.

Naj mu bo lahka domača 
zemlja.

SPETER

Petjag 
Smart parlietne Zene

V torak 30. obrila smo v 
S p ie tre  dal naš zad n ji 
pozdrav M ariji Cedarm as 
iz P e tja g a . Z M a rijo  je  
P e tjag  zgubu  adno  m ed 
narstarejsimi ženami, če ne 
te narstariš, saj Buog ji je 
dau učakat 96 liet. Na telim 
svietu je Marija z nje smar
tjo zapustila sinuove, navu
ode an pranavuode.

SVET LENART

Dolenja Miersa 
Žalostna novica

Za nimar nas je  zapustila

M aria  C h ia c ig , u d u o v a  
Obit. Maria je  bla Mihono- 
ve družine iz Dolenje Mier- 
se an je  imiela 92 liet. Na 
telim svietu je zapustila si
na Eugenia, ta par kerim je 
živiela an vso drugo zlahto.

Venčni mier bo počivala 
v Kozci, kjer je  biu nje po
greb v četartak 2. maja.

Gruobja 
Smart v nasi vasi

V videmskem Spitale je  
zaparu za nim ar njega oči 
Luigi Vogrig. Učaku je 87 
lie t. Ž a lo s tn o  n o v ico  so 
sporočile hčere, zet, navuo- 
di an pranavuodi, sestra an 
vsa žlahta.

Za adnega človieka par 
lieteh je  težkuo živiet sam 
dom a, takuo tudi Luigi je  
tele zadnje lieta preživeu v 
špietarskem rikoverju, kjer 
so lepuo skarbiel za anj an 
kam ar so ga hodil gledat 
njega te dragi.

Z a mu dat z a d n ji p o 
zdrav smo se srečali v Po- 
dutani v pandiejak 6. maja 
popudan.

GRMEK

Zverinac 
Zapustila nas je  

Marcella Stefanova
V torak 30. obrila  je  v 

videm skem  Spitale umarla 
M arcella  P redan, uduova

D va k a ra b in ie r ja  
sta se zguoda ušafala 
v kažermi.

- Al vieš - je  jau  te 
parvi - de iz m ojega 
pajuola se vide lepuo 
v tojo kambro?

- S a ’ v iem ! - je  
o d g u o riu  te d ru g i - 
An k a ’ je  slavega?

- N ič s lavega , pa 
kadar ljubiš s tojo že
no zapri manjku sku- 
re od okna zatuo, ki 
u če ra  p o p u d an  sem  
videu vse, kuo sta se 
ljubila!

- N u, nu, na stuoj 
g u o rit tja  v dan  -je  
odguoriu  te d rugi -, 
kuo sem  biu m u za- 
priet Skure, če včera 
m e ni bluo cieu dan 
doma!

A d n a  g o sp a  je  
S pan c ie rla  z liep im  
pisičam  tu naruočju. 
An k a rab in ie r jo  j ’ 
ustavu:

- V am  m u o ram  
narest kontravenejon!

- Z a k i?  K a ’ sem  
slavega nardila?

- K a d a r  p as  g re  
uoz hiše se mu m uo
re lu o š t n ag o b čn ik , 
mužeruolo!

- M a, ka ' na videte 
de je  an peluche?

- Mič me na briga 
- je  odguoriu karabi
n ie r - k a ’ je  z adan 
pas! M u žeru o lo  m u 
jo  m uorete diet vse- 
glih!

K adar so po licjo- 
tam dal an novi avto, 
so  h itro  n a p isa l na 
vrata “ indice” .

- Z aki sta nap isal 
“ indice”? - je  popra- 
Su an karabinier.

- D e nas na b o jo  
zam enjuval z am eri- 
kanam , ki im ajo na
pisano “police"!

***
A m erikanski kon

zul je  biu povabu tudi 
d v a  k a ra b in ie r ja  iz 
b liž n je  k a ž e rm e  na 
v e lik  p le s , k i so ga 
organ izoval na  k o n 
zulatu ankrat na lieto.

- O b le c ita  s m o 
king - jim  je  parporo- 
čiu marešjal - de sto- 
reta narest lepo figu
ro karabinierjam.

Deset minutu potlè 
sta nazaj parletiela v 
kazerm o an se začela 
preoblačjavat.

- Zaki se preobla- 
čjavata? - jih je  vpra- 
Su marešjal.

- Zatuo, ki na vra- 
teh je  na veličin napi
sano: No smoking!

S Sereno se 
zmislemo na 
vse mame

V nediejo bo praznik vsieh 
mam. Mame, ki so tudi none 
an bižnone. Tuole vaja an za 
Kamjelovo družino v Sauo- 
dnji. Bižnona je Luigia (Vi- 
gjuta), nono je nje sin Mari
no, mama je Sabrina an ta 
mala je pa Serena. Za foto
grafijo četartega roda smo pa 
vebral telo: na nji nie nona 
Marina, pač pa nona Chiara 
(ki je žena od Marina) zak ta
kuo se zmislemo an na dmgo 
mamo an nono, ki je želiela 
ratat bižnona an seda gor z 
nebes varje malo Sereno. Je 
Matilde Pagon, Tilde za dru
žino an vasnjane. Tilde je bla 
mama od Chiare an nona od 
Sabrine. Jo nie vič med nam. 
pa spomin na njo je šele živ. 
Mali Sereni, ki je srečna imiet 
okuole sebe tarkaj mam Zel

ino, de bi rasla lepuo an de bi 
bla pravo veseje za vse nje.

Per la festa delle mamme 
pubblichiamo questa foto do
ve vediamo Sabrina, giovane 
mamma, e mamme che sono 
diventate nonne e bisnonne. 
Infatti, con l’arrivo di Serena, 
Luigia di Savogna è diventata 
bisnonna e suo figlio Marino 
nonno. Sulla foto però non c’è 
il nonno, bensì nonna Chiara, 
questo perché così possiamo 
ricordarci anche di sua mam
ma e nonna di Sabrina che de
siderava diventare bisnonna e 
che ora dal cielo veglia sulla 
pronipotina Serena: è Matilde 
Pagon - Tilde. E in occasione 
della festa della mamma vada 
un pensiero a tutte le mam
me, anche a quelle che non 
ci sono più.

Tom asetig. M arcella se je 
rod ila  v velik i S tefanovi 
družini na Gorenjim Bardu 
lieta 1916, takuo de šetem- 
berja bi bla dopunla 86 liet.

Za neviesto je paršla na 
Zverinac, v Flipežovo dru
žino.

Z nje smartjo je  od Ste
fanove družine (kjer se je  
rodiu tudi naš Izidor - Do
ric) ostu le an brat, Emesto, 
ki živi gor v Belgiji.

Z nje smartjo je M arcel
la pustila  v ža lo st n jega, 
h čere  R o sin o , V ilm o  an 
L ucijo , sina S ilv ia  (drug 
sin, Paolo, je  umaru kar je 
bu šele m lad puob), njih  
družine, kunjade, navuode 
an pranavuode.

H zad n jem u  p o č itk u  
smo jo  spremljali v petak 3. 
maja na Liesah.

DREKA/GRMEK

Obranke - Malinske 
Žalostne oblietince

jih prave...

V nediejo  12. m aja bo 
pet liet, odkar nas je na na
glim zapustu naš dragi Di
no B ordon  - S tarnadu  iz 
Obrank.

Ko nas je  zap u stu  je  
imeu samuo 48 liet.

Z veliko  ljubezn ijo  an 
žalostjo  se ga spom injajo 
Zena Graziella Damjanova 
iz Zaločil, otroc E rica an 
Gabriele an vsa družina an 
žlahta.

KajSan dan potlè, v če
tartak 16. maja bo pa osam 
liet odkar je zapustu tel svi- 
et Marco Rucchin - Matiju 
iz M arinškega. Tudi M ar
co, ki je  biu kunjad od Di
na Stamadovega, je umaru 
na naglim , tudi on je  biu 
zlo mlad, imeu je samuo 37 
liet.

Z veliko  ljubezn ijo  an 
žalostjo  se ga spom injajo 
žena Annetta Damjanova iz 
Zaločil, mama, sestre, bra
tje an vsa žlahta.



--------------- Kronaka
“Inter”, ka’ si 
nam zakurila?
Emanuele iz Marsina vie, kakuo se potalažt

novi matajuro
( j  Četrtek, 9. maja 2002

Donas, četartak 9. maja, dopune nje parvo lieto

Elisa, kuo hitro 
raseš tudi ti!

“Kam je šla naša uCitelj- 
ca , naša m eštra V ilm a ? ” 
vprašajo otroc, ki hodejo v 
dvojezično Suolo.

V esta , kam  je  š la?  Jo 
ušafata tan doma, kjer va- 
rje nje te malo. Saj gor na 
tarkaj otruok, ki ima gor v 
Suoli, ji je  paršla želja imi- 
et m anjku adnega tan do
ma.

A n ta k u o , p ru  V ilm a  
nam prave:

“Donas, Četartak 9. ma
ja, naša ta mala popihne na 
nje parvo kandelco. Ja, na
ša Elisa ima že adno lieto! 
Je že v ic  c a jta , ki d ie la  
“p ro v e” an p ih a  an piha. 
An kakuo je  frišna, kar se 
smeje na vas glas!”

Grede, ki nam tuole pra
ve, se ji V ilom i pru oCi la- 
šCe od veseja.

E lis a  je  p a rv a  h c i od 
V ilm e  M u ss ig , ki je  iz 
ObuorCe, an od Antonia Di 
Sam o ki je  iz Pojan (Pra- 
potno), kjer živjo vsi kupe 
Tudi on je  poznan, saj die
la na “C oltivatori” du Ce-

dade.
Za rojstni dan CiCice ji 

želijo mama an tata, pa tu
di noni A ntonia, Ester an 
P a sq u a le , p ru  ta k u o  vsi 
strici an tetè, vsa žlahta, an

tudi mi (an sm o Sigurni, tu
di vsi tisti, ki imajo opravi
lo z dvojezično Suolo) vse 
narbuojše.

Elisa, de bi ti bla nimar 
takuo vesela ti vsi želmo!

“Naša nona Lucia 
ima rojstni dan”
Liep nasmieh od telih dvieh čičic je  za njo

“Draga nona Lucia, do
nas, Četartak 9. maja, dopu- 
neš lieta. Moremo reC, dost 
jih  imaš, zak se dobro dar- 
žiš! Jih imaš 62 liet.

Draga nona, Bohloni za 
vse, kar dielaš za nas, za 
kuo nas imaš rada, za kuo 
nas znaš varvat an kokolat, 
pa tudi pokregat an podu
čit. Veseu rojstni dan!

Agnese an Giorgia” 
Takuo so nam  napisale

novi matajur
Tednik Slovencev v idem ske pokrajine
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sestrice Agnese an Giorgia, 
hCerkice od Monie Vasconi 
z Lies an Silvana Scrignaro 
iz B arnasa, ki žive v Re- 
m anzage. N ona je  L ucia  
L a u re tig  - L u k c jo v a  iz 
Seucà, ki živ i na L iesah. 
Kar ji želijo nje navuode, 
ji želijo tudi navuodi M at
teo, M anuel an G iada, ki 
žive gor v Preserje, hCere 
an zeti, pru takuo, vsi tisti, 
ki jo  imajo radi).

C l u b  a l p in o  it a l ia n o  “ V a l  N a t is o n e ” 
P l a n in s k a  d r u ž in a  B e n e č ije

v nediejo / domenica 12.05.2002

Cuarnan
nelle Prealpi Giulie

ob /  alle 7.45 se ušafam o v Spietre /  ritrovo a San Pietro (Belvedere) 
ob /  alle 9 .00 se zaCne hodit /  inizio  escursione su facile percorso 
(dvie ure an pu hoje - 2 .30 ore di cam m ino; percorso com pleto 5 / 6  ore)

Za druge novice / per informazioni: Gregorio: tel. 727530

BOŽJA POT 
V nediejo 19. maja 
vse fare Nediskih  
dolin puodejo na 
Božjo pot na Staro 
goro an gor bojo 
imiel skupno mašo. 
Na stuojta par- 
manjkat!

Dežurne lekarne / Farmacie di turno
OD 11. DO 17. MAJA 

Cedad (Fontana) tel. 731163 
Premarjag tel. 729012

Zaparte za počitnice / Chiuse per ferie 
ŠPIETAR: do 12. maja 

PODBONIESAC: od 13. do 19. maja

Giulio Gioele iz Sauodnje nam piše..;

Mama! KajSna kratka be- 
sieda za 'no tako veliko rieč!

Za te mama, ki si nimar ta 
par mene.

Za te mama, ki rataš ta
kuo mikana, kar norčinaS z 
mano an takuo velika, kar 
me kregaš, zak san nagodiu 
kajšno.

Za te, ki Ceglih dielaš toje 
dielo an si zamotjena tu anj, 
imaš oči an za me.

Za te, ki me buošcas an 
bušavaš.

Za te, ki mi pieješ tiste pi- 
esmice, ki te  toja mama je  
piela tebe.

Za te, ki me znaš takuo zi
bat. Kuo je  lepuo zaspat tu 
naruoče tebe!

Za te, ki če se gane n tu 
moji pastijejc, si hitro ta par 
mene.

Za te, ki me talatiš tiste 
malo krat, ki se jočen.

Za te, ki mi kažeš mrujo 
an mi praviš, de Življenje je 
težkuo tudi za njo, ki je takuo 
mikana.

Za te, ki me učiš ljubit vse- 
Za te, ki 100 krat na dan 

mi dieš, de me imaš rada.
Za te, ki tu tri lieta si pre- 

živiela puno tetav, pa si zna
la stisnit zobe an zahvališ 
Boga, za kar ti je dau an za 
kar ti daje dan po dne.

Za te, ki vsaki krat, ki nie 
pogledaš se ti oči laščjo.

Za te, ki si vesela do sid  
vsaki krat, ki se navadin kiek 
novega.

Za te, ki dieš, de san toje 
sonce, toje življenje.

Za vse tuole te zahvalin 
mama, te obimen an bušnen.

Tuoji Giulio Gioele 
P.s. S tolo pot bi rad n a rd iu  

“auguri” ne samuo moji, pač 
pa vsiem maman

Na 5. m aja san dopunu 
devet m iescu an glih tisti 
dan  je  Ju v e n tu s  u d o b ila  
k a m p jo n a t. K a jšan  liep  
šenk za malomanj vso m o
jo  d ru ž in c o , p o seb n o  za 
m o jig a  ta ta  Iv a n a  an za 
strica Sergia, ki tisti popu- 
dan so višno težkuo gledal

televižjon an poslušal radi
olino! Moja draga Valenti
na, jest an ti srna bla pa ža
lostna, ker “naša” Inter nie 
pasala takuo, ki srna se tro- 
štala. Ma na stuojse bat, te 
bom jest veseliu Ce boš za 
mano letala an boš videla, 
kuo na borna imiela cajt za

študierat, k a ’ nam je  Inter 
zakurila! Bomo imiel puno 
opravil an takuo do šetem- 
berja se na borna vic griva- 
la, potlè se bo pa videlo...

Na teli liepi sliki me vi- 
deta, kuo me je  Valentina 
lepuo naštimala, kar je biu 
pust tle v Marsine.

V as pozdra- 
vem  vse  an.. - 
“Forza Juve”, pa 
tud i “F orza In
ter” !

Emanuele 
iz Marsina

(Z a  de bota 
v ied li k iek  vič. 
vam porcemo de 
tel liep an šim- 
patik  puobiC je 
adan od riedkih 
otruok, ki še ži
ve v M arsine. 
N jeg a  ta ta  j e 
Ivan Birtig - Ta- 
mažu, mama je 
pa Roberta Rag- 
gioni - Barneso- 
va, o b ad v a  iz 
Marsina).

Za te, mama, 
ki si moie sonce


